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MORFOLOGIE

 PODSTATNÁ JMÉNA

Množné číslo podstatných jmen

Tvorba
Množné číslo se v angličtině tvoří připojením jedné z následujících koncovek:

↗ -s
↘ -es

Výběr koncovky přitom záleží na zakončení podstatného jména:

Množné číslo s koncovkou -s Množné číslo s koncovkou -es

1) Většina podstatných jmen: 1) Všechna podstatná jména zakončená na 
-ch, -sh, -s, -z, -x a některá s koncovkou 
-o:

apple

boy

cat

lamp

lock

video

apples
boys
cats
lamps
locks
videos

church
dish
dress
waltz
box
potato

churches
dishes
dresses
waltzes
boxes
potatoes

2) Podstatná jména s koncovkou -o, -f(e), -y, -z:

Takto zakončená podstatná jména mohou obecně tvořit množné číslo pomocí koncovky 

-s i -es, přičemž pro výběr koncovky existují rámcová pravidla (viz níže). Tato pravidla jsou 

však skutečně jen orientační a spíše záleží na tom, jaký tvar množného čísla se u konkrétních 

podstatných jmen používá v praxi. Často také dochází k mírným pravopisným změnám.
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MORFOLOGIE

PODSTATNÁ JMÉNA

Podstatná jména s koncovkou -o
Podstatná jména s koncovkou -o mohou připojovat -s i -es, přičemž uvedená pravidla mohou mít 

řadu výjimek:

Množné číslo s koncovkou -s

a) Všechna podstatná jména končící na 

samohlásku + -o:

b) Některá podstatná jména končící na 

souhlásku + -o:

igloo
kangaroo
shampoo 

radio
studio
tattoo
taboo
video
zoo

igloos
kangaroos
shampoos
radios
studios
tattoos
taboos
videos
zoos

auto
disco
hippo
kilo
logo
piano 

photo
soprano
tobacco

autos
discos
hippos
kilos
logos
pianos 

photos
sopranos
tobaccos

Množné číslo s koncovkou -es
Množné číslo s koncovkou -s i -es

(oba tvary jsou rovnocenné)

Některá podstatná jména končící na 

souhlásku + -o:

Některá podstatná jména končící na 

souhlásku + -o:

echo
hero
mango
memento
Negro
potato
tomato
torpedo
veto

echoes
heroes
mangoes
mementoes
Negroes
potatoes
tomatoes
torpedoes
vetoes

avocado
cargo
commando
echo
ghetto
mosquito
motto
tornado 

volcano
zero

avocados/avocadoes
cargos/cargoes
commandos/commandoes
echos/echoes
ghettos/ghettoes 

mosquitos/mosquitoes
mottos/mottoes
tornados/tornadoes 

volcanos/volcanoes
zeros/zeroes

Podstatná jména s koncovkou -f(e) 
Podstatná jména s koncovkou -f(e) mohou tvořit množné číslo dvěma způsoby:

• zachovávají koncovku -f(e) a připojují -s ⟹ množné číslo má koncovku -f(e)s
• mění -f(e) na -v(e) a připojují -(e)s ⟹ množné číslo má koncovku -ves

U některých podstatných jmen jsou povolené oba tvary. Způsob tvorby u konkrétních 

podstatných jmen se přitom neřídí žádnými pravidly, jde pouze o zavedený úzus.
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Množné číslo 
s koncovkou -f(e)s

Množné číslo
s koncovkou -ves

belief

chief 

cliff 

proof

roof

safe

beliefs 

chiefs 

cliffs
proofs
roofs
safes

calf

elf

half

knife

leaf

life*

calves
elves
halves
knives 

leaves
lives

loaf

shelf

thief

wharf

wife

wolf

loaves
shelves 

thieves
wharves
wives
wolves

Množné číslo s koncovkou -fs i -ves

dwarf

handkerchief

hoof 

scarf 

wharf

dwarfs/dwarves
handkerchiefs/handkerchieves
hoofs/hooves
scarfs/scarves
wharfs/wharves

* v malířství still life – still lifes = zátiší

Podstatná jména s koncovkou -y 
Podstatná jména s koncovkou -y se dělí do dvou skupin:

• Zachovávají koncové -y a připojují -s ⟹ množné číslo má koncovku -ys.

• Mění koncové -y na i a připojují -es ⟹ množné číslo má koncovku -ies.

Pro tvorbu množného čísla platí následující pravidlo: 

Množné číslo končí na -ys Množné číslo končí na -ies

Podstatná jména zakončená na 

samohlásku + -y:

Podstatná jména zakončená na

souhlásku + -y:

day
boy
journey
key
play

days 

boys 

journeys
keys
plays 

city
cherry
copy
fly
lady

cities
cherries
copies
flies
ladies

Výjimky:

Na -ys končí bez ohledu na zakončení:

• Vlastní jména: the Kennedys
• Některá složená slova: passer-bys

MORFOLOGIE

PODSTATNÁ JMÉNA
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PODSTATNÁ JMÉNA

Podstatná jména s koncovkou -z 
Podstatná jména s koncovkou -z mohou i nemusejí tuto koncovku zdvojovat:

Množné číslo s koncovkou -zes Množné číslo s koncovkou -zzes

Podstatná jména končící na souhlásku + -z: Podstatná jména končící na samohlásku + -z:

hertz
quartz

hertzes
quartzes

quiz
topaz

quizzes
topazzes

Nepravidelná množná čísla
Ne všechna podstatná jména tvoří množné číslo připojením koncovky a ne všechna vůbec množ-

né číslo tvoří. Tato podstatná jména lze rozdělit do čtyř skupin: 

• Mají pro množné číslo zvláštní tvar nebo zvláštní koncovku (-en)

• Mají dva tvary množného čísla, přičemž význam může být buď stejný, nebo odlišný. 

• Mají shodnou podobu jednotného i množného čísla. 

• Množné číslo netvoří.

Podstatná jména se zvláštním tvarem množného čísla

Zvláštní tvary

man → men = muž → muži

woman → women = žena → ženy

tooth → teeth = zub → zuby

foot → feet = noha → nohy

mouse → mice = myš → myši

person → people = člověk → lidé

goose → geese = husa → husy

Koncovka -en

ox → oxen = vůl → volové

child → children = dítě → děti

brother → brethren = bratr → bratři (řádoví)
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Poznámky:

1. Podstatné jméno people má i množné číslo peoples = národy.

2. Podstatné jméno brother má i pravidelné množné číslo brothers, které označuje bratry 

pokrevní.

Podstatná jména se dvěma tvary množného čísla
(pravidelným a nepravidelným)

Jednotné číslo
Pravidelné množné číslo 

(běžný význam)
Nepravidelné množné číslo

(odlišný význam)

brother

cloth

fi sh

genius

index

pea

penny

person

pig

shot

= bratr

= látka

= ryba

= génius

= rejstřík, index

= hrášek

= pence

= osoba 

= vepř

= výstřel, střela

brothers

cloths

fi sh

geniuses

indexes

peas

pennies

persons

pigs

shots

= pokrevní bratři

= látky

= ryba, ryby

= géniové

= rejstříky

= kuličky hrášku

= jednotlivé pence (mince)

= osoby

= jednotlivá prasata

= výstřely

brethren

clothes

fi shes

genii

indices

pease

pence

people

swine

shot

= řádoví bratři

= oděvy

= různé druhy ryb

= génie

= znaky v algebře

= hrách

= pence souhrnně 

= lid

= prasata souhrnně 

= střely

Podstatná jména se stejnou podobou jednotného a množného čísla

Množné číslo je ve tvaru jednotného čísla

Jednotné číslo Množné číslo

a deer

a sheep

a bison

a salmon

a trout

a fi sh

a cod 

a pike

= vysoká (jeden kus)

= (jedna) ovce

= bizon

= losos

= pstruh

= ryba

= treska

= štika

deer

sheep

bison

salmon

trout

fi sh

cod 

pike

= vysoká

= ovce (více)

= bizoni

= lososi

= pstruzi

= ryby

= tresky

= štiky

MORFOLOGIE

PODSTATNÁ JMÉNA
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Shrnutí časů
Čas přítomný prostý × čas přítomný průběhový

Čas přítomný prostý Čas přítomný průběhový

1) Opakující se děje a trvalé stavy, které 
nemusejí probíhat v okamžiku promluvy:

My wife cooks very well.

= Moje žena vaří velmi dobře.

(je to dobrá kuchařka)

I never use a laptop.

= Vůbec nepoužívám notebook. 

1) Děje probíhající v okamžiku promluvy:

My wife is just cooking the dinner. 

= Moje žena právě vaří večeři. 

(vaří právě v tuto chvíli)

I can’t lend you my laptop, I am just using it.

= Nemohu ti půjčit notebook, právě na něm 

pracuji. 

2) Děje trvalé, které se odehrávají i mimo 
probíhající období:

I live in Paris.

= Žiji v Paříži. 

(žiji v Paříži trvale)

2) Děje dočasné, které se neodehrávají 
v okamžiku promluvy, ale v právě 
probíhajícím období:

I am living in Paris at the moment.

= V současné době žiji v Paříži.

(žiji v Paříži jen na nějakou přechodnou dobu)

Čas minulý prostý × čas minulý průběhový

Čas minulý prostý Čas minulý průběhový

Důraz je na výsledku činnosti (v češtině vid 
dokonavý):

That night a lot of snow fell.

= Té noci napadlo hodně sněhu. 

We bathed in the lake and continued in the 

journey.

= Vykoupali jsme se v jezeře a pokračovali 

v cestě. 

Důraz je na průběhu činnosti (v češtině vid 
nedokonavý):

The snow was falling all night. 

= Sníh padal celou noc.

We were bathing every day in the lake.

= Každý den jsme se koupali v jezeře. 

Činnost, která celá proběhla v určitý 
okamžik:

When she came, we had dinner. 

= Když přišla, najedli jsme se. 

(nejdřív přišla a potom jsme se najedli)

I phoned Paul yesterday at 8 p.m.

= Zavolal jsem Pavlovi včera v 8 h večer. 

(zavolal jsem mu v osm hodin)

Činnost, která byla v určitém okamžiku 
uprostřed průběhu:

When she came, we were having dinner.

= Když přišla, právě jsme večeřeli. 

(byli jsme uprostřed večeře, když přišla)

Yesterday at 8 p.m. I was phoning Paul. 

= Včera v 8 h večer jsem volal Pavlovi.

(začal jsem před osmou a skončil po osmé, 

v osm jsem byl uprostřed činnosti)

MORFOLOGIE

SLOVESA
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SLOVESA

Čas minulý prostý × čas předpřítomný prostý

Čas minulý prostý Čas předpřítomný prostý

1) Důraz je na činnosti, která v minulosti 
proběhla:

I bought a new car.

= Koupil jsem si nové auto.

(nezáleží na tom, jestli ho ještě mám, tzn. 

chci říci, že jsem uskutečnil nákup auta)

I fell down the stairs.

= Spadl jsem ze schodů.

(mohlo se to stát už dávno v minulosti 

a následky již nejsou vidět) 

1) Důraz je na přetrvávajícím výsledku 
činnosti, která proběhla v minulosti:

I have bought a new car.

= Koupil jsem si nové auto. (a stále ho 

mám, tzn. chci říct, že mám nové auto)

I have fallen down the stairs.

= Spadl jsem ze schodů.

(chci říct, že pod těmi schody stále ještě 

ležím anebo mám viditelné následky) 

2) Děj proběhl v období již uzavřeném:

Last week I broke my leg.

= Minulý týden jsem si zlomil nohu. 

That evening much snow fell.

= Ten večer napadlo hodně sněhu. 

2) Děj proběhl v období, které stále trvá: 

This week I have broken my leg.

= Tento týden jsem si zlomil nohu.

This evening much snow has fallen.

= Dnes večer napadlo hodně sněhu.

3) Děj se týká osoby nežijící:

Chaucer wrote The Canterbury Tales.

= Chaucer napsal Povídky canterburské.

3) Děj se týká osoby žijící:

I have written several novels.

= Napsal jsem několik povídek.

Čas předpřítomný prostý × čas předpřítomný průběhový

Čas předpřítomný prostý Čas předpřítomný průběhový

Důraz je na výsledku činnosti, která už 
pravděpodobně neprobíhá:

I have done fi ve pieces of homework this 

afternoon.

= Za odpoledne jsem udělal pět domácích 

úkolů.

(je jedno, jak dlouho jsem je dělal, sděluji, že 

jich je pět hotových a na těchto pěti již dál 

nepracuji)

It has rained in the night. = V noci (na)pršelo.

(silnice jsou ještě mokré, ale už neprší)

Důraz je na průběhu činnosti, která 
pravděpodobně stále trvá:

I have been doing homework all the afternoon. 

= Celé odpoledne dělám domácí úkoly.

(je jedno, kolik jich nakonec udělám, sděluji, 

že se jimi zabývám celé odpoledne a stále 

na nich pracuji)

It has been raining all day. = Celý den prší. 

(a prší stále)
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PŘÍLOHY

 PŘEDPONY A PŘÍPONY

Předpony

Předpony společné podstatným jménům, 
přídavným jménům i slovesům

Předpona Význam Příklady

anti- „proti“ antithesis = protiklad 

antioxidant = antioxidant

antibacterial = antibakteriální

antiperspirant = antiperspirant

auto- „vlastní“ autobiography = autobiografi e

automobile = automobil

automatic = automatický 

autonomous = autonomní

bi- „dvě“, „ob“ bicycle = kolo 

bi-weekly = čtrnáctideník 

biannually = dvakrát za rok

bilingual = dvojjazyčný

bidirectional = obousměrný

to bifurcate = rozdvojit

co- „spolu“, 

„vedle sebe“

co-pilot = druhý pilot

coordinated = uspořádaný

to cooperate = spolupracovat

to co-exist = žít vedle sebe

counter- „proti“ counter-reformation

= protireformace

to counteract = působit proti

contra- „proti“ contraception = antikoncepce 

to contradict = protiřečit

to contravene = popřít

contrafl ow = protiproud

dia- „skrz“ diameter = průměr diagonally = úhlopříčně

ex- „dřívější“ ex-husband = bývalý manžel ex-president = bývalý prezident

„z“, „vy-“ excavation = vykopávky

to exchange = vyměnit

to export = vyvážet

to exclaim = zvolat

to exclude = vyloučit

to exculpate = zprostit viny

fore- „před“, „dříve“ forecast = předpověď

forearm = předloktí

foremost = nejlepší 

to foresee = předpovědět
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Přípony

Podstatná jména

Přípona Význam Příklady

-ac „trpící něčím“ mania → maniac = mánie → maniak 

hypochondria → hypochondriac = hypochondrie → hypochondr

paranoia → paranoiac = paranoia → paranoik

kleptomania → kleptomaniac = kleptomanie → kleptoman

-ity „vlastnost“, 

„stav“

opaque → opacity = nejasný → nejasnost

electric → electricity = elektrický → elektřina

elastic → elasticity = elastický → elasticita

specifi c → specifi city = specifi cký → specifi čnost

-ade „činnost, 

„výsledek 

činnosti“, 

„soubor 

něčeho“ 

cannon → cannonade = dělo → dělostřelba

lemon → lemonade = citron → citronáda

orange → orangeade = pomeranč → oranžáda

block → blockade = překážka → blokáda

arc → arcade = oblouk → podloubí

-age výsledek 

činnosti“, 

„stav“

to marry → marriage = oženit/vdát se → svatba

to pass → passage = projít, přejít → průchod, přechod

to anchor → anchorage = kotvit → kotvení, kotviště

to inherit → heritage = zdědit → dědictví

„soubor 

objektů 

stejného 

druhu“

fruit → fruitage = ovoce → úroda

herb → herbage = rostlina → rostlinstvo

leaf → leafage = list → listí

-al „výsledek 

činnosti“

to arrive → arrival = přijet → příjezd

to propose → proposal = navrhnout → návrh

to dismiss → dismissal = propustit → výpověď

to survive → survival = přežít → přežití

-ant
-ent

„konatel 

činnosti“

to assist → assistant = pomáhat → asistent, pomocník

to consult → consultant = radit se → poradce

to inhabit → inhabitant = obydlet → obyvatel

to immigrate → immigrant = imigrovat → imigrant

to study → student = studovat → student

to reside → resident = obývat → obyvatel

to preside → president = předsedat → předseda

to compose → component = skládat se → složka

to respond → respondent = odpovídat → respondent

-ar „konatel 

činnosti“

to burgle → burglar = vyloupit → lupič

to beg → beggar = žádat → žebrák

to lie → liar = lhát → lhář 

PŘÍLOHY

PŘEDPONY A PŘÍPONY
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Příklady použití nepravidelných 

sloves

be = být

Who would like to be alone!

= Kdo by chtěl být sám!

If I were you...

= Být tebou...

It has never been easier.

= Nikdy to nebylo jednodušší.

become = stát se

I want to become a journalist.

= Chci se stát novinářem. 

The dream became reality.

= Sen se stal skutečností. 

He has become my enemy.

=Stal se mým nepřítelem.

begin = začít

It’s time to begin.

= Je čas začít.

It all began ten years ago. 

= Vše začalo před deseti lety. 

Autumn has just begun. 

= Podzim právě začal.

break = zlomit

Many drivers break the law.

= Mnozí řidiči porušují zákon.

They broke up last year.

= Rozešli se loni.

I have broken two ribs.

= Zlomil jsem si dvě žebra. 

bring = přinést

Could you bring us the bill?

= Mohl byste nám přinést účet?

The ’30s brought a big crisis.

= 30. léta přinesla velkou krizi.

I should have brought it here.

= Měl jsem to sem vzít.

build = postavit

I need to build up my muscles.

= Potřebuju si vypěstovat svaly.

He built a solid career.

= Vybudoval si slušnou kariéru.

When was the church built?

= Kdy byl kostel postaven?

PŘÍLOHY
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NEURČITÉ SLOVESNÉ TVARY

Infi nitiv i gerundium

Slovesa pojící se s infi nitivem i gerundiem 
beze změny významu
to afford to do / doing sth. = dovolit si něco udělat

to bear to do / doing sth. = snášet něco

to begin to do / doing sth. = začít něco dělat

to cease to do / doing sth. = přestat něco dělat

to commence to do / doing sth. = začít něco dělat

to continue to do / doing sth. = pokračovat v něčem

to hate to do / doing sth. = nesnášet něco dělat

to like to do / doing sth. = mít rád něco dělat

to loathe to do / doing sth. = s odporem něco dělat

to love to do / doing sth. = rád něco dělat

to neglect to do / doing sth. = opomenout něco udělat

to prefer to do / doing sth. = raději něco udělat

to propose to do / doing sth. = navrhnout něco udělat

to  stand to do / doing sth. = moci vystát něco dělat

to start to do / doing sth. = začít něco dělat

Slovesa, u nichž použití slovesného tvaru 
mění význam

Sloveso Ve spojení s infi nitivem Ve spojení s gerundiem

to come
= přijít

Konstrukce vyjadřuje způsob 
příchodu:

She came running. = Přiběhla. 

He came jumping. = Přiskákal. 

Konstrukce má význam „dostat se 
k něčemu“:

How did you come to sing?
= Jak ses dostal ke zpívání?


